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ل در حالی فردا از هفته بیســـت وچهارم رقابت های  تیم فوتبال اســـتقلا
لیـــگ برتـــر بـــه مصاف شـــمس آذر قزوین مـــی رود که رویـــای واگذاری 
این باشـــگاه ســـرانجام در حال تحقق بوده و به نظر می رســـد بالاخره با 
الزام و تهدیدهای کنفدراســـیون فوتبال آســـیا این موضوع اجرایی شود. 
ایـــن در حالـــی اســـت که به قول علی فتـــح الله زاده مدیرعامل چند دوره 
لی ها در همه دولت ها بعد از انقلاب اسلامی چنین وعده هایی  استقلا
داده شـــده اما به خاطر برخی مســـائل این امر محقق نشده است. حال 
ل به هلدینگ  در خصوص گمانه زنی ها درباره انتقال مالکیت استقلا
ل در لیگ  خلیج فارس از یک ســـو و اتفاقات مدیریتی و نتایج اســـتقلا
از ســـوی دیگر دقایقی با علی فتح الله زاده به گفت وگو نشســـتیم که در 

ادامه »فرهیختگان« می خوانید.

ل به نظـــر می رســـد رویای  بـــه عنـــوان یـــک مدیـــر قدیمـــی در باشـــگاه اســـتقلا
خصوصی ســـازی ایـــن باشـــگاه در حـــال تحقـــق اســـت. این موضـــوع را چطور 

یابی می کنید؟ ارز
گـــر ایـــن موضوع صحت داشـــته باشـــد کـــه هلدینگ خلیج فـــارس پای کار  ا
آمده باشـــد خبر خوبی هســـت اما من هنوز در هیچ جای رســـمی که بشـــود 
گر این موضوع  بـــه آن اســـتناد کرد ندیده ام که این موضـــوع را تایید کنند. اما ا
اتفاق بیفتد در هر صورت برای باشـــگاه ما خبر خوبی محســـوب می شـــود و 
می تواند کمک حال استقلال باشد تا بتواند در ادامه مسیر خود را به درستی 

و به خوبی ادامه بدهد. 

چه این خبر صحت داشته باشد چه نداشته باشد در هر صورت بالاخره باید 
این اتفاق تا 5 اردیبهشت بیفتد.

ی به  گذار یـــک موقـــع نبایـــد از چالـــه بیرون آمـــدن و به چـــاه افتادن باشـــد. وا
گر به جای  هلدینگ خلیج فارس یک اتفاق و خبر خوب به شمار می رود اما ا
گذار کنند که دیگر خبر خوبی محسوب نمی شود. مثل  ضعیف تری تیم را وا
ی به بانک تجارت هرچند این بانک هم به اندازه ای که علیه  گذار شـــایعه وا
آن تبلیغ منفی می شـــد، نیســـت اما بالاخره هلدینگ خلیج فارس یک جای 
قوی هســـت چون امروز در دنیا پتروشـــیمی ها حرف اول را می زنند و تیم های 

قدرتمند و مطرح هم بیشتر به پتروشیمی ها وصل هستند. 

ل بودید، هرگز به  به جز سال گذشته، در سال های دور که شما مدیرعامل استقلا
بحث واگذاری نزدیک شده بودید؟ اصلا اراده ای برای این کار وجود داشت؟
اصـــلا آن زمـــان هیچ کس در این خصوص صحبـــت نمی کرد. اصلا قرار نبود 
این امر انجام شـــود. همیشـــه در این چند ســـال بعد از انقلاب همه دولت ها 
چنین وعده ای داده اند اما هیچکدام این کار را انجام نداده اند. همین الان 

هم این کار توسط بخش خصولتی انجام می شود و توسط بخش خصوصی 
واقعی این امر محقق نمی شود. همیشه هم در این سال ها مدیران و هواداران 
گر این باشـــگاه ها از بخش خصوصی  در عذاب بوده اند. ســـال ها می گفتیم ا
گذار نمی کنید؟ انقدر این کار را نکردند تا دخل  استفاده می کنند چرا آنها را وا
گر 200 میلیارد هزینه می کردید  و خرج این باشگاه ها محدود شد. یک زمانی ا
250 میلیارد درآمد داشتید اما در یک مقطعی یک مدیر که این کاره نبود باعث 
گر هزینه تیم ها  شد که هزینه ها سرسام آور بالا رفته و درآمدها مغفول بماند. ا
تا دو ســـال پیش 400 – 300 میلیارد بود ســـال گذشـــته سه برابر شد. وقتی 350 
میلیارد پول سهام فروخته شده را به باشگاه ها دادند باعث شدند تا مدیران 
وقـــت هـــزار میلیـــارد هزینه کنند. این یک واقعیت اســـت هرچند کار خلافی 
هم صورت گرفت. وقتی باشگاهی نهایتا بتواند 300 میلیارد هزینه کند با این 
یان می دهد. چه کسی آن را می دهد؟ به  وضعیت بالای 500 میلیارد ضرر و ز
همین دلیل است که هیچ کس این تیم ها را نمی خرد چون این کار بازگشت 

یم.  به عقب است. حق پخش تلویزیونی هم که ندار

ل بدهی دارد. در هر صورت به همین اندازه امروز استقلا

یم. آقای خطیر چرا  اتفاقـــا دیـــدم که خطیر گفته بود که 800 میلیارد بدهی دار
می ترسی؟ همه این بدهی را که تو به وجود نیاوردی که می ترسی. بگو باشگاه 
. حالا من درباره باشـــگاه  اســـتقلال هزار میلیارد بدهی دارد. بدهی دارد دیگر
خودمان صحبت می کنم. باشـــگاه های دیگر هم کمتر از ما نیســـتند. اینها 

ی را تا این اندازه بالا می بردیم. فاجعه است و ما نباید هزینه باشگاهدار

سال گذشته در زمان مدیریت تان چه گذشت؟
پارســـال دســـتم را بســـتند و به جهنم انداختند. حتی در جهنم هم دســـتم را 
بـــاز نکردنـــد. این خیلـــی نامردی بود که به یک مدیر بگوینـــد که 300 میلیارد 
برایت در باشـــگاه موجود اســـت و بیا و باشـــگاه را بگردان اما مدیر می آید و 
می بینـــد 300 میلیـــاردی کـــه در کار نیســـت 150 میلیارد هم وام گرفته شـــده و 

اقساطش را هم نداده اند.

به نظر می رسد در آن مقطع از معاون وقت خود هم کم مشکل ندیدید. 
این کار را آن کسانی کردند و من را دست بسته به جهنم انداختند که گفتند 
 ، 300 میلیارد در باشگاه هست. آن زمان که معاون من حضور نداشت. وزیر

ی و معـــاون وزیر ایـــن حرف ها را زدند. ســـه نفر آدم  ســـازمان خصوصی ســـاز
مســـئولیت دار بـــه مـــن گفتند این پول در حســـاب باشـــگاه هســـت اما آمدم 

دیدم این پول نیست.

دربـــاره مجـــوز حرفه ای هم به نظر می رســـد بالاخره مدیـــر کمیته مجوز حرفه ای 
درباره اتفاقات ســـال گذشـــته در گفت وگوی اخیر با صداقت از برخی مســـائل 

شفاف سازی کرد.
اصـــلا این مســـائل مشـــخص بود. اینها فکر کردند می تواننـــد هوادار ما را گول 
بزننـــد؛ هرچنـــد مدتی هم گول این آقایان را خوردند اما بعدا فهمیدند در حق 
گر  من و باشگاه ظلم و جفا کردند و به من تهمت زدند. این را داشته باشید ا
ما را به خاطر استراماچونی حذف کردند چطور باشگاه پرسپولیس همین دو 
یچ تســـویه کرد؟ چطور هنوز هم مشـــکل مالیاتی دارند؟  ماه پیش با رادوشـــوو
پـــس آنها هم بدهی داشـــتند. چـــرا آنها رفتند و ما نرفتیـــم؟ آقایان اراده کردند 
بودند استقلال را حذف کنند. مگر نمی گفتند مالکیت درست شده است؟ 
کجاســـت؟ مالکیت که هنوز هم درســـت نشده است. این آقایان فوتبالی به 
هواداران دروغ گفتند. چقدر ما داد زدیم که این تیم ها را با پیمان مدیریت به 
گذار کنید. به این شکل زیرساخت ها آماده می شود. دو سه  شرط تملیک وا
سالی که بگذرد این باشگاه ها آرام آرام منتقل می شوند. این حرف ما را گوش 
نکردند و حالا هم کار را به سمتی برده اند که دیگر دستوری هست تا دو شرکت 
بالاخره این دو تیم را بخرند در غیر این صورت هیچ وقت هیچ شرکتی با این 

وضعیتی که استقلال و پرسپولیس دارند، حاضر نمی شوند آنها را بخرند.

ید؟ به نظر می رسد تعداد  به داوری ها برسیم. در این خصوص چه صحبتی دار
اشتباهات تاثیرگذار داوران بیشتر از حد استاندارد شده باشد.

ی را می بینم. متاسفانه دو سه  واقعا متاسف می شوم وقتی این وضعیت داور
داور دارند زحمات داوران شریف ما را زیر سوال می برند. گفتم اجازه ندهید 
این اتفاق بیفتد. برخی اتفاقات اظهرمن المشس است. مگر می شود در یک 
ی دو پنالتی نگیرید و یک گل آفساید را هم قبول کنند؟ این دیگر فاجعه  باز

ی کند این همه اشتباه نمی کند.  هست. من نوه ام را بفرستم داور

ل برســـیم. در این خصوص چه نظری   به دعوای مدیریت و کادر فنی اســـتقلا
ید و اصولا حق با کیست؟ دار

ی بیشـــتر باقی نمانده اســـت و باید تحت هر شـــرایطی  الان دیگـــر چنـــد بـــاز
یم. هم خطیـــر و هم نکونام به خاطر هواداران هم شـــده  بـــه هـــم احتـــرام بگذار
بایـــد بـــه جای خودشـــان منافع اســـتقلال را در نظر بگیرنـــد. بیایند و به خاطر 
استقلال دست به دست هم بدهند. حیف است این اتفاق نیفتد چون این 
کتورهای قهرمانی در فصل  تیم شایســـته قهرمانی هســـت. اســـتقلال تمام فا
ی را دارد. اجازه بدهید این قهرمانی به دســـت بیاید آن زمان میلیونی با  جار
هم شـــادی می کنیم. از دســـت رفتن قهرمانی یک لحظه و یک غفلت است. 
مطمئنم نکونام همه فکر و ذکرش قهرمانی با استقلال است و امیدوارم این 

امر در آرامش محقق شود.

علی فتح الله زاده در گفت وگو با »فرهیختگان«: آقایان پارسال اراده کرده بودند استقلال را حذف کنند!

متاسفانهدوسهداورزحماتسایرداورانرازیرسوالمیبرند
 آقای خطیر چرا می ترسی از بدهی هزار میلیاردی استقلال حرف بزنی؟      تمام فاکتورها را برای قهرمانی داریم؛ حیف است قهرمان نشویم

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

نیلوفرمژدهی
خبرنگار

اظهارات عجیب جفرسون باهیا در گفت وگو با »فرهیختگان«: 
امضایم را گرفتند و  زیر حرف شان زدند

مدیرانمسرفسنجانمرافریبدادند!
یلی فولاد خوزستان از تیم سابق خود به  یکن برز ماجرای شکایت دو باز
فیفا یکی از اخبار داغ فوتبال در روزهای گذشته بوده است. جفرسون 
باهیا و لوسیانو پریرا که در نیم فصل اول با شکایت به فدراسیون جهانی 
بابت مطالبات خود از مس رفسنجان توانستند پنجره نقل وانتقالاتی 
این باشگاه را ببندند، حالا با وجود اینکه مبالغی را از نارنجی پوشان 
یافت کرده اند، اما همچنان ناراضی هســـتند و شـــکایت دوباره ای  در
را مطرح کردند. در این خصوص شـــیمبا شـــکایت قبلی خود را بابت 
مطالبات فصل گذشته اش مطرح کرده بود و در نیم فصل مدیران مس 
برای آنکه پنجره نقل وانتقالاتی خود را باز کنند، مجبور شدند این پول 
را به او پرداخت کنند. شیمبا اما بابت حضورش در نیم فصل اول در 
مس هم مبلغی را از باشگاه رفسنجانی طلبکار است و بابت همین 
امر هم توانست قراردادش را یک طرفه فسخ کند و راهی فولاد شود. به 

همین خاطر او مجددا به فیفا شکایت کرد. 
ماجرای جفرسون باهیا اما کمی متفاوت است. این مدافع برزیلی مدعی 
اســـت از اصل قرارداد فصل گذشـــته خود و آپشـــن هایی در قراردادش 
طلبکار است و بابت هر دو مورد به فیفا شکایت کرد و توانست پنجره 
یکن ادعا می کند حکم صادر شـــده از ســـوی کمیته  را ببندد. این باز
انضباطـــی فیفـــا درخصوص مطالبات جفرســـون از اصل قرارداد بود و 
درباره آپشـــن های محقق شـــده مدنظر جفرسون حکمی صادر نشده 
بود. مســـی ها اما با جفرســـون موافق نیســـتند و از او خواســـتند ادعای 

خود را از طریق فیفا دنبال کند. 
گویـــا آپشـــن مـــورد نظـــر جفرســـون باهیـــا نیاز بـــه تایید ســـرمربی وقت 
یلی در زمان شـــکایت اولیه  مس رفســـنجان داشـــت و این مدافـــع برز
امضای محمد ربیعی که فصل گذشته روی نیمکت نارنجی پوشان 
می نشست را نگرفته بود. اخیرا او این تاییده را گرفته و ظاهرا سرمربی 
کنونی ذوب آهن موافق پرداخت این آپشـــن ها به او بوده اســـت. حالا 
یلی در این خصوص شـــکایت دوبـــاره ای به فیفا کرده  ایـــن مدافـــع برز
یلی کنونی فولادخوزســـتان که روز جمعه باید مقابل  اســـت. مدافع برز
مس رفســـنجان هم قرار بگیرد، در این باره به خبرنگار »فرهیختگان« 
گفـــت: »متاســـفانه در نیم فصـــل مدیران باشـــگاه مس رفســـنجان مرا 
کـــره کند. به  فریـــب دادنـــد؛ آنهـــا نماینـــده ای را فرســـتادند تا با من مذا
یافت کنم و رضایت بدهم تا پنجره  مـــن اعـــلام کردند اصل طلبم را در
نقل وانتقالات باز شود و طی روزهای آینده آپشن قرارداد سال گذشته ام 

یافت خواهم کرد.« را هم در
او ادامـــه داد: »مـــن به آنهـــا اعتماد کردم و برای آنکه بتوانند یار بگیرند 
ســـعی کـــردم کمـــک کنم، اما آنها با من روراســـت نبودنـــد. من طلبم از 
اصل مبلغ قرارداد پارســـال را گرفتم و رســـید مربوطه را امضا کردم. بعد 
از آن دیگر مدیران مس رفسنجان هیچ پاسخی به تماس هایم ندادند 
و از پول هم خبری نشـــد!« جفرســـون افزود: »از اینکه چنین اتفاقی رخ 
داد، بســـیار متاســـف هســـتم. من روی حرفی که زده بودند حســـاب 
یافت پول را امضا کنـــم، اما آنها زیر  کـــردم و حاضر شـــدم پـــای برگه در
یافت  حرف شـــان زدند. به همین خاطر مجبور شـــدم دوباره بابت در
آپشن قراردادم به فیفا شکایت کنم تا حق خودم و خانواده ام را بگیرم.« 
یکن فعلی فولاد، پیش از  البته مسی ها معتقدند اقدام جدید باهیا، باز
بازی فردای دو تیم جنگ خارج از زمین اســـت تا به این شـــکل تمرکز 

تیم مس را به هم بریزند. 

اخبار کوتاه

خمز تراکتور را ترک کرد. این خبر درحالی که ساعاتی قبل تر مدیران این باشگاه 
برای ادامه همکاری با او به توافق رسیده بودند، شوکی بزرگ به هواداران و بازیکنان 
این تیم وارد کرد. این تیم باز هم مربی خود را از دست داد تا بارقه های امید برای 
قهرمانی در این تیم به خاموشی بینجامد. تراکتور این فصل در کورس رقابت برای 
قهرمانی با خمز نیز از فرصت ها استفاده نمی کرد و حالا با رفتن این مربی همان 
اندک امید هم از بین رفت؛ چراکه این تیم در بی ثبات ترین حالت خود ممکن 

یابد.  نیست صلابت گذشته را باز

بدهی300هزاردلاری؟
خمز درحالی تراکتور را ترک کرد که هنوز دو فصل از قراردادش باقی مانده بود. 
شرایط اما برای این مربی اسپانیایی خوب پیش نرفت تا درنهایت با بخشیدن 
، توافقی از این تیم جدا شود. مدیران این  بخشی از مطالباتش به باشگاه تراکتور
باشگاه هرچند مدعی هستند با توجه به توافقی که با سرمربی سابق خود داشتند، 
ضرر و زیان مالی متحمل نشدند اما برخی شنیده ها حکایت از بدهی 300 هزار 
دلاری باشـــگاه تراکتور به این مربی دارد. گویا خمز پیشـــنهاد جدایی از تراکتور 
را مطرح کرده و در عوض مدعی شـــده اســـت غرامتی برای فســـخ قراردادی که 2 
ســـال از آن باقی مانده نمی خواهد اما 300 هزار دلار باقیمانده از قراردادش طی 
فصل جاری  را در چند قسط از آنها دریافت خواهد کرد. خمز مربی بدی نبود 
و همیـــن حـــالا هم تیم را در رده ســـوم تحویـــل داد و رفت، با این حال نمی توانیم 
بگوییم یک مربی تمام عیار بود؛ چراکه معمولا در بازی با رقبای مدعی مشکل 
داشت. این مربی بارها در تقابل با استقلال، پرسپولیس و سپاهان ناکام مانده 
بود و طی مدتی که ســـرمربی تراکتور بود حاصل تقابلش با این ســـه تیم فقط ۶ 
امتیاز بوده است. بدون شک برای تیمی که در این مدت ادعای قهرمانی داشته 
و همواره بین بالانشینان حضور داشته چنین نتایجی قابل قبول نیست. این مربی 
مخصوصا در فصل جاری نتوانســـت انتظارات را برآورده کند و هرچند تیمش 
همواره در بالای جدول حضور داشت اما به دلیل نتایج غیرقابل قبولی که در تقابل 
با رقبای صدر جدولی به دست آورد نتوانست رضایت مدیران باشگاه را جلب 
کند. ابتدای فصل جاری  همواره زمزمه های برکناری این مربی به گوش می رسید 
اما چالش هایی که او با مسئولان باشگاه تراکتور داشت باعث نشد که این مربی 

از سمت خود برکنار شود تا درنهایت خودش حکم جدایی اش را امضا کرد. 

حکایتعجیبمربیانتراکتور
حکایت مربیان شاغل در تیم تراکتور در دوران محمدرضا زنوزی بسیار عجیب 
است. تاکنون هیچ مربی ای نتوانسته یک فصل کامل را به عنوان سرمربی در این 
تیم فعالیت کند. چند ماه قبل با تمدید قرارداد خمز به نظر می رســـید بالاخره 
تراکتور روی خوش ثبات را می بیند؛ چراکه زنوزی در همان زمان ادعا کرده بود 
این مربی اسپانیایی یکی از بهترین مربیانی است که او در فوتبال دیده است. 
داستان تکراری ناکامی مربیان با تراکتور اما همچنان پابرجاست و قرار نیست 

این طلسم شکسته شود. با وجود اینکه به نظر می رسید تراکتور با خمز چند فصل 
را سپری خواهد کرد اما تقدیر برای تراکتور این طور رقم خورده بود که هیچ فصلی را 
با یک مربی تا انتها به پایان نرساند. هرچند خمز بیش از سایر همکارانش در تیم 
زنوزی مربیگری کرد اما او هم به انتهای فصل نرسید تا آمار برای تراکتور همچنان 
حفظ شود. بعد از اینکه زنوزی در سال 13۹۷ مالکیت تراکتور را برعهده گرفت 
تاکنـــون 1۶ مربـــی به خدمت گرفته اســـت که ســـه تن از آنهـــا موقت بودند. جان 
)موقت(،  ، مصطفی دنیزلی، احد شـــیخ لار ک، محمـــد تقوی، ژرژ لیکنـــز توشـــا
ساکت الهامی، علیرضا منصوریان، مسعود شجاعی )موقت(، رسول خطیبی، 
، ارطغرل ســـاغلام، قربان  فیروز کریمی )موقت(، فراز کمالوند، زوونیمیر ســـولدو
بردیف و پاکو خمز مربیانی هستند که در این ۶ سال حضور زنوزی در باشگاه 
تراکتور یکی پس از دیگری روی کار آمده و برکنار شدند. جالب اینکه دو مربی 
اخیر تیم تراکتور به اختیار خود از این جمع جدا شدند. بردیف که از دوستان 
صمیمی زنوزی اســـت و همین حالا هم زمزمه های مذاکره او با تراکتور شـــنیده 
می شود به دلیل پیشنهاد بهتری که از روسیه داشت به میل خود تراکتور را ترک 
کرد. پاکو خمز نیز به دلایلی ترجیح داد که دیگر در ایران نماند؛ هرچند مدیران 
باشگاه تراکتور نیز بدشان نمی آمد این مربی را برکنار کنند اما مبلغ بالای قرارداد 
او و حمایتی که از ســـوی هواداران می شـــد به آنها اجازه چنین ریسکی نمی داد 
اما درنهایت خمز خود مایل به جدایی شد و هم خواسته باشگاه را فراهم کرد و 

هم هواداران در مقابل این تصمیم سکوت کردند. 

اینهمههزینهبرایهیچ
در بین تیم های مدعی در سال های اخیر رقابت تنگاتنگی در هزینه کردن به 
کتور نیز هیچ گاه از این قافله عقب نبوده و با استناد به  وجود آمده است و ترا
اظهارات مدیران این باشگاه مالک تیم هرگز برای مربیان چیزی کم نگذاشت. 
هرچند اغلب نمی توان به تیم های خصوصی به خاطر هزینه هایشان انتقاد 
کتور با وجود همه هزینه های هنگفتی که در این ســـال ها  چندانی کرد اما ترا
کتور در این  انجام داد، به موفقیت نرســـید. جالب اینکه تنها قهرمانی که ترا
کت الهامی در جام حذفی بود که اتفاقا  ســـال ها به دســـت آورد به همراه ســـا
در مقایســـه با دیگر مربیان قرارداد چندانی نداشـــت. حال ســـوالی که باید از 
ی پرسید این است که در ازای هزینه های هنگفتی که همواره برای تیمش  زنوز
کرده چه چیزی به دســـت آورده و چرا مربیانی که با این تیم قرارداد می بندند 
درنهایـــت نتیجـــه نگرفتـــه و پیش از اینکه فصل تمام شـــود از این جمع جدا 
کتور در این سال ها بوده و  می شوند؟ بی ثباتی بدون شک بزرگ ترین دشمن ترا
ی و همکارانش نتوانند آرامش و تمرکز را به تیم برگردانند، حتی کسب  گر زنوز ا
کتور در فاصله  رتبه سوم هم خیلی در دسترس نخواهد بود. همین حالا هم ترا
ی با صدر جدول قرار دارد و رســـیدن به اســـتقلال و پرســـپولیس کار  10 امتیاز
کتور با از دادن شانزدهمین مربی خود درحالی که  سختی است. از این رو ترا
هنوز ۷ هفته به پایان فصل باقی است به نوعی شانس دیگری برای قهرمانی 

را هم از دست داد. 

این همه بی ثباتی در تراکتور قطعا به قهرمانی ختم نمی شود

زنوزیخودشآرزوهایشرابربادمیدهد


